
روز گذشته مصاحبه ای از حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان منتشر 

شد که به روند رو به بهبود روابط ایران و مصر اشاره داشت. به همین بهانه با ابوالفضل 

ظهره وند، کارشناس مسائل بین الملل همکلام شدیم تا به تصویر روشن تری از آینده 

و ابعاد این روابط برسیم. 

روز گذشته خبری مبنی بر مذاکره مستقیم با مصر برای بهبود روابط دوجانبه با این 

کشور توسط وزیر خارجه بیان شد؛ توسعه روابط ایران و مصر از چه جهاتی می تواند 

حائز اهمیت باشد؟

مصر یک کشور بسیار مهم و کلیدی در جهان عرب و به ویژه در قاره آفریقاست. مصر درطول 

تاریخ کشـــور اثرگذاری در روابط بین الملل بوده و روابط تاریخی با ایران داشته که بعد از 

انقلاب به دلایلی رابطه کاملا قطع شد. البته بیشتر هم طرف مصری بود که تمایل چندانی 

به گفت و گو و همکاری با ایران نداشت و الان طی تغییراتی که پیش آمده یخ روابط با مصر 

درحال ذوب شدن است. 

چه تغییر و تحولاتی باعث شده مصر تغییر جهت دهد؟ 

تغییراتی که در روابط ایران با عربستان و اتحادیه عرب رخ داده مصری ها را هم متمایل کرده 

تا از این فرصت استفاده ببرند که روابط با جمهوری اسلامی را کمی بهبود ببخشند و به نظر 

من فرصت خوبی است، یعنی مصر به عنوان کشوری آفریقایی که جمعیتی زیاد و فرهنگ 

خوبی دارد و ایران هم در آنجا تاثیرگذار بوده و فاطمیون زمانی ۲۰۰ سال در آن حکومت 

کردند و بخشی از جامعه شان شافعی هستند یا گرایش به تشیع دارند باعث ایجاد روابط 

مثبت می شود و ما اگر بتوانیم روابط مان را خوب تنظیم کنیم در سطح جهان عرب موقعیت 

بهتری خواهیم داشت و اکنون ظرفیت خوبی ایجاد شده است. 

حاکمیت نظامی مصر می تواند با جمهوری اسلامی روابط امنیتی و اقتصادی مهمی 

تعریف کند؟ اصلا این روابط ممکن است؟

واقعیت این است که فرآیند رابطه با مصر طولانی است و همین طور اتفاق نمی افتد. ما در 

۴۰ سال قبل بیشتر دفتر حافظ منافع داشتیم و روابط با قاهره سطح بسیار پایینی داشته 

و هنوز هم البته اتفاق خاصی رخ نداده است ولی فرصت تغییر ایجاد شده است. به هرحال 

مصری ها بیشتر برای روابط با ایران نگرانند که شرایط داخلی شان متاثر از تفکر انقلابی شود و 

همین حاکمیت فعلی شان را که شیوه حکمرانی نظامی و توتالیتر دارد نگران کرده که جامعه 

مصری از موقعیت ایران و از تفکر و فرهنگ انقلابی ایران متاثر شود و برایشان دردسر ایجاد کند 

و بیشتر نگران مسائل داخلی خودشان هستند؛ اما آهسته برای رابطه پا پیش گذاشته اند. 

یعنی با وجود این پیشینه در روابط دو کشور، می توان امیدوار بود تهران و قاهره 

دست به عصا و محتاطانه همکاری های امنیتی داشته باشند؟ خصوصا که مصر و 

اسرائیل درحال حاضر روابط حسنه ای دارند. 

کار برای همکاری های امنیتی مسیری طولانی  دارد، چون مصر روابط ویژه ای با اسرائیل 

داشته، مصر همیشه پرچمدار آغاز روابط با رژیم صهیونیستی خصوصا در زمان سادات 

بوده و کماکان این روابط پنهان و آشکار را دارد. من فکر می کنم باید مسیر مشخصی را در 

ارتباط با مصر تعیین کنیم و از آن مسیر پیش برویم، مثلا همکاری هایی در حوزه اقتصاد و 

تجارت، حتی تلاش برای همکاری های فرهنگی هم الان زود است اما رفتن توریست اگر 

امکانش باشد خوب است اما رابطه با مصر در حوزه های تجارت و اقتصاد و فنی و مهندسی 

از ظرفیت های خوبی برخوردار است و می شود روی آن تمرکز کرد اما باید بدانیم در همه 

حوزه ها و همه جانبه نمی شود با مصر وارد همکاری و تعامل شد. 

اینکه اوضاع سرزمین های اشغالی به هم ریخته و نتانیاهو تحت فشارهای داخلی 

رژیم صهیونیستی است و ایران و عربستان فصل جدید همکاری را آغاز کردند، چقدر 

در این ارتباط موثر خواهد بود؟

اینها همه مهم است اما چرخش عربستان به سوی ایران که یا تاکتیکی بوده یا راهبردی در 

مجموع باعث شده یخ روابط ما و مصر یک مقداری ذوب شود و البته نقش ضعیف آمریکا 

در تامین امنیت منطقه ای باعث شده کشورها خودشان از حالت نیابتی خارج می شوند و 

مستقل کار می کنند و به نظر من مصر هم پشت سر اینها دارد کار می کند. البته بهبود روابط 

عربستان با سوریه و عراق خودش تاثیرگذار است و هرچقدر متحدان ما روابط شان با عربستان 

گرم تر شود روابط ما با مصر هم گرم تر می شود و به عنوان کاتالیزور عمل می کنند اما باید خیلی 

حساب شده و دقیق این توسعه روابط پیش رود، چون مصر با باقی کشورهای عربی فرق دارد. 

این بهبود روابط می تواند بر قدرت مانور و ظرفیت های محور مقاومت هم تاثیرگذار باشد؟

خیر، مصر با ادبیات مقاومت نسبتی ندارد و شرایط داخلی و سیاسی و امنیتی اش 

آسیب پذیر است ولی روابط خوبی با روسیه دارد و این روابط در ارتباط با ما هم تاثیر 

داشته و ما بیشتر باواســـطه با مصر ارتباط داریم. همان طور که این کشور متهم 

می شود که برای روسیه سلاح تولید می کند و این حکایت از رویکرد جدید و تغییراتی 

در راهبرد امنیتی مصر دارد. اما باید حواس مان باشد که اگر مصر آهسته حرکت 

می کند ما باید تحمل و تامل داشته باشیم با شتاب پیش نرویم و زمینه مشخصی را 

برای همکاری ها مشخص کنیم که بشود در سایه آن همکاری در حوزه های دیگر هم 

به مرور گسترش پیدا کند، لذا روابط مقاومت با مصر خیلی متفاوت است. هرچند 

مصر در رهگذر روابطش با اسرائیل تلاش کرده بین حماس و رژیم اشغالی در حمله 

به غزه  آتش بس برقرار کند به نوعی بینابین حرکت کرده اما نمی شود به بهبود روابط 

مصر همکاری مقاومت حداقل فعلا فکر کرد. 

فکر می کنید باتوجه به چهارچوب هایی که دستگاه دیپلماسی کشورمان در 

مسیر توسعه روابط دوجانبه با مصر تدوین کرده است، چه موانعی می تواند 

این روند رو به توسعه را با کندی روبه رو کند؟

الان در شرایط  گذار هستیم و تغییراتی دارد رخ می دهد که مصر و عربستان را به این 

فکر انداخته که نوع روابط را در تحولات منطقه ای تغییر بدهند، چون اگر این طور 

نباشد بازنده هستند، لذا در تغییرات جدید که احتمال دارد شکل بگیرد می خواهند 

موثر باشند و کشور حذف شده ای نباشند. بهبود روابط ما با عربستان و قبل از آن 

نوع روابط مان با روسیه و چین، مصر را تحریک کرده که توسعه روابط با ما داشته 

باشد ولی اینها هنوز نظاره می کنند و نوع روابط هنوز قطعی نشده این تغییر نگاه 

به جز نوع تعامل ما به بسیاری از اتفاقات منطقه ای ارتباط دارد، مثلا در انتخابات 

ترکیه اگر دوباره اردوغان رای بیاورد، روابط مصر با ما گرم تر می شود اما اگر اردوغان 

ببازد و طرف کمال اوغلو سر کار  آید، یعنی همگرایی علیه جریان اسلام ستیز تقویت 

می شود و مصر هم ترمز روابط با ایران را می کشد یا اگر روسیه در اوکراین شکست 

بخورد و متوقف شـــود، مصر خودش را از ما دور نگه می دارد اما پیروزی روسیه در 

اوکراین موجب خواهد شد که مصری ها روابط خودشان با ما را سرعت بدهند. 
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سیاستسیاست
»فرهیختگان« گزارش می دهد

رویداد تاریخی در انتظار تهران_قاهره
گروه سیاست تنها دو ماه و چند روز از لحظه رسانه ای شدن 

توافق ایران و عربستان برای عادی سازی روابط دو کشور بعد 

از هفت ســـال قطعی روابط می گذرد اما روند تحولات منطقه 

در همین بازه حدودا 7۰ روزه به قدری ســـریع و پراتفاق بوده 

که گویی دولت های عربی و اســـلامی سال ها منتظر چنین 

توافقی بوده اند. همانطور که چندباری هم در »فرهیختگان« 

به آن اشاره کردیم، نهایی شدن توافق تهران-ریاض در پکن، 

فـــارغ از ظاهر خبر، یک فرامتن مهم و نســـبتا پیچیده دارد 

که تحولات پرســـرعت بعدی ازجمله چراغ سبز نشان دادن 

کشـــورهایی مثل اردن، مصر، امارات و بحرین برای توســـعه 

سطح روابط شان با ایران، اقدام عربستان سعودی و چند دولت  

عربی دیگر در دعوت از رئیس جمهور سوریه برای حضور در 

نشست سران اتحادیه عرب، دیدار وزرای امور خارجه ترکیه 

و ســـوریه به ابتکار ایران و روسیه و چند اتفاق مهم مشابه که 

در این مدت رخ داده را می توان در چهارچوب آن تفسیر کرد. 

منظور از فرامتن این اتفاقات مهمی که طی مدت زمان کوتاه 

اخیر رقم خورده، مجموعه دلایلی  اســـت که موجب می شود 

برای نمونه حکومت عربستان سعودی که هفت سال شمشیر 

را برای ایران از رو بسته بود و محمدبن سلمان، ولیعهد رویاپرداز 

این کشور، از آرزویش برای کشیده شدن جنگ به داخل خاک 

ایـــران حرف می زد و یا حاکمان امارات و بحرینی که پا به پای 

سعودی ها در مقاطع مختلف و همراه با رژیم صهیونیستی از 

هیچ اقدامی برای ضربه زدن به امنیت ملی ایران دریغ نکردند، 

حالا در چرخش موضعی که با چشـــم غیرمسلح هم برای هر 

مخاطبی قابل تشـــخیص است، ایران را دوست خود خطاب 

کرده و برای توســـعه روابـــط همه جانبه با تهران اظهار تمایل 

می کنند. فرامتن و مولفه هایی که طی این مدت تحلیلگران 

نزدیک به دولت آمریکا را هم مجاب کرده تا تحولات منطقه بعد 

از توافق تهران-ریاض را آنطور که در چهارچوبش منافع آمریکا 

تأمین شـــده، نشان دهند و تحلیل کنند! حالا و در روزهایی 

که کشورهای عربی درمورد یکی از جدی ترین مسائل منطقه 

طی دهه اخیر یعنی بحران جنگ داخلی سوریه با دیوار سفت 

واقعیت برخورد کرده اند و حالا یکی پس از دیگری دارند دست 

دوســـتی به سمت دمشق دراز می کنند و پیگیر عادی سازی 

دوباره روابط شان با دولت سوریه شده اند، جدیدترین پیامد  

مثبت توافق اســـفند 14۰1 تهران-ریاض بـــا خبر »برقراری 

ارتباط مســـتقیم میان ایران و مصر برای توسعه سطح روابط 

دوجانبه« از راه رسید.

خبری که حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه کشورمان 

روز گذشته با اشاره به برقرار شدن ارتباط مستقیم بین تهران 

و قاهره، اینطور به جزئیات آن پرداخت: »دفاتر حفاظت منافع 

دو کشور در تهران و قاهره فعال هستند و در رأس این دفاتر از 

هر دو طرف فردی در سطح سفیر فعالیت می کند، لذا کانال 

رسمی برای تماس و ارتباط به طور مستقیم بین ما وجود دارد.« 

امیرعبداللهیان همچنین از تلاش برخی کشورها برای تشویق 

ایـــران و مصر به ارتقای روابط دوجانبـــه خبر داد و گفت: »ما 

همواره از توسعه مناسبات تهران و قاهره استقبال کرده ایم. 

روسای نمایندگی های ما و دفاتر حفاظت منافع ما در تهران و 

قاهره دیدارهای خوبی دارند. دسترسی های خوبی به مقامات 

هر دو کشـــور وجود دارد.« وزیر امور خارجه کشورمان اظهار 

امیدواری کرد در چهارچوب نگاه دولت برای توسعه مناسبات 

با کشـــورهای منطقه، شاهد ایجاد گشایش و برداشته شدن 

گام های جدید و متقابل در این زمینه باشیم. امیرعبداللهیان 

همچنین تاکید کرد دولت ایران در حال حاضر در سیاســـت 

خارجی برای رابطه با مصر اولویت قائل است. 

f a r h i k h t e g a n o n l i n e
دوشنبه ۲۵ اردیبهشت ۱۴۰۲   شماره 38۶۵

ابوالفضل ظهره وند، کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با »فرهیختگان«:

وابط ایران و مصر را آب کرد یاض یخ ر توافق تهران- ر

»نیازمندیم که فرهنگ ثروت های بادآورده در کشـــور متوقف شود« این جمله 

مهم رهبر انقلاب در دیدار با کارگران در ســـال جاری بود، اما چطور این امر 

امکان پذیر اســـت؟! شاید مهم ترین و سرراست ترین راه، اجرای تمام و کمال 

»فرمان هشت ماده ای« رهبری است که ۲۲ سال پیش صادر شد و هنوز آن طور 

که باید پیگیری نشده است. 

نهم اردیبهشت امسال رهبر انقلاب در جمع کارگران و به مناسبت روز کارگر، 

سخنانی را بیان کردند که یکبار دیگر فرمان هشت ماده ای ایشان که بیست ودو 

سال قبل در چنین تاریخی از سوی ایشان صادر شده بود را یادآور شد. فرمانی 

که اگر در طی این بیست ودو سال جدی تر با آن رفتار می شد شاید امروز به جای 

صحبت درباره مهار ثروت های بادآورده باید درباره روند رشد کشور با تکیه به 

تولیدات داخلی صحبت می شد. آیت الله خامنه ای همچنین در جمع کارگران 

گفتند: »ما احتیاج داریم یک رابطه  مستقیمی بین درآمد و کار وجود داشته 

باشد؛ یعنی ]مطابق[ این آیه ای که این قاری عزیزمان خواندند: لَیسَ لِلِانسانِ 

الِّا ما سَعی . درآمد بایستی ناشی از سعی باشد، ناشی از کار باشد، ناشی از 

تلاش باشد. باید جامعه را این جوری ]بار آورد[؛ این کارِ خیلی سختی است؛ 

این یعنی چه؟ یعنی ]روش کسب[ خیلی از این پول های بادآورده و ثروت های 

بادآورده غلط است. ما باید فرهنگ ثروت بادآورده را در کشور متوقف کنیم.«

اما مصادیق ثروت بادآورده چیست و چطور می توان مانع رواج یافتن آن شد و 

مبارزه با آن چه مقدار زمان نیاز دارد؟! رهبر انقلاب درباره مدت زمان رسیدن 

به نتیجه مطلوب مبارزه با فســـاد این طور فرمودند که: »این کار بلندمدت و 

مشکلی است اما باید بشود.«

امـــا درباره مصادیـــق این ثروت های بـــادآورده نیز گفتنـــد: »خیلی از این 

واسطه گری ها، خیلی از این ســـوداگری ها، خیلی از این دلال بازی ها، این 

رشوه دادن و رشوه گرفتن ها در بعضی از جاها، این رباخواری ها در بعضی از 

بخش های اقتصادی کشور، این ویژه خواری ها، که ارتباط با فلان کس موجب 

بشود یک درآمد آسان بی دردسر بدون کاری گیر آدم ]بیاید[، همه  اینها برای 

جامعه مضر است.«

اما برای درک بهتر این موضوع لازم است که مثال های بارزی از آنچه رهبری 

به صورت کلان بیان داشـــتند بیاوریم و مسیرهای رسیدن به ثروت های بدون 

زحمت و به اصطلاح بادآورده را بررسی کنیم. 

  رواج دلالی!

شاید نخستین نکته مورد اعتراض همه افرادی که دل شان برای رشد اقتصاد 

و رونق تولید می تپد و دوست دارند اقتصاد جامعه رشد کند، »مبارزه با پدیده 

دلالی« اســـت. دلالی به معنای واسطه گری در هر شغلی و کسب سود بدون 

زحمت تعریف می شـــود. به طـــور مثال اگر واســـطه گری از چرخه تولیدات 

کشاورزی حذف شود کشاورزی که ماه ها در سرما و گرما برای به عمل آوردن 

محصول ســـختی می کشد سودی منصفانه دریافت می کند و از طرف دیگر 

مصرف کننـــده با قیمت گزاف محصولات وطنی را نمی خرد! اما متاســـفانه 

واسطه ها و دلالان در این چرخه محصولات کشاورز را با قیمتی نازل خریده و 

با قیمتی گزاف به بازاری ها می فروشند تا بدون زحمت سودی را که باید عاید 

کشاورز زحمتکش شود به واسطه دلالی کسب کنند! در باقی تولیدات هم این 

واســـطه گری و دلالی اتفاق ناخوشایندی است که می تواند یکی از مصادیق 

مورد اشاره رهبر انقلاب برای کسب ثروت بادآورده تلقی شود. مسیر مبارزه با 

این بخش هم بارها و بارها مرور شده که می توان با تعریف سازوکاری مناسب 

اجرایی شود. اما دلالی فقط به این نوع اقدامات و واسطه گری بین تولیدکننده 

و مصرف کننده خلاصه نمی شود. 

  دلال سکه و ارز

یکـــی از اقدامات عجیب که آثار مخربـــی در اقتصاد دارد و به روند بی ارزش 

شدن پول ملی دامن می زند و دولت ها باید آن را کنترل کنند؛ سوداگران بازار 

سرمایه ارز و سکه هستند که از چندنرخی بودن این بازار بهره برده و با اقدامات 

عجیب از کسانی که دولت به آنها ارز و سکه دولتی می دهد برای مقاصد شوم 

خود سوء استفاده کرده و بازار را بهم ریخته و ضمن ایجاد نوسانات اقتصادی 

و بی ارزش کردن پول ملی ســـود هنگفتی از این آشفته بازار برای خود فراهم 

می کنند. شاید اگر تلاش بیشتری برای تک نرخی شدن این کالا ها یا عرضه 

دولتی نداشـــتن سکه صورت می گرفت کمتر شاهد صف های طولانی خرید 

ســـکه و ارز دولتی بودیم چراکه سکه و ارز نمی تواند کالای ضروری برای هر 

قشری علی الخصوص قشر آسیب پذیر باشد و این اقدام دولت بیش از اینکه 

التهاب بازار را کم کند باعث رواج دلالی و نوسانات اقتصادی خواهد شد. 

  سودجویی از چندنرخی بودن کالاها

یکی دیگر از اتفاقات ناخوشـــایند مبتلا به این روزها که می تواند مورد اشاره 

رهبر انقلاب واقع شـــده باشد رواج کالاهای سرمایه ای عجیب مانند مسکن 

و خودرو اســـت! کالاهایی که با نرخی ارزان تر برای مصرف قشـــر آسیب پذیر 

عرضه می شـــود و به دلیل وجود اختلاف قیمتی فاحش در بازار آزاد معامله 

شده و بازار را بهم می ریزد. نیازهای اولیه مردم که در قانون اساسی تامین آنها 

به عهده دولت اســـت نباید آنقدری قیمت پیدا کند که به شکل کالایی برای 

تامین ســـرمایه و از دست نرفتن سرمایه درآمده و مورد معامله قرار گیرد. اگر 

از دهه هشتاد رانت هایی که مانع اجرایی شدن مالیات )مالیات منطقی( بر 

خانه های خالی نمی شدند شاید الان مسکن یک کالای سرمایه ای نام نگرفته 

بود و نه تنها مردم به آن به دید مفری برای کسب درآمد و سود نگاه نمی کردند 

بلکه بانک ها هم به جای کمک به رونق تولید برای از دست نرفتن سرمایه شان 

بـــه ملک خریدن روی نمی آورنـــد که چنین با رکود اقتصادی و تورم عجیب و 

کرایه های گزاف برای قشر آسیب پذیر و ثروت های بادآورده برای قشر مرفه که 

زمینی را به قیمت ارزان خریدند روبه رو باشیم. 

شـــاید اگر رانت هایی مانـــع از ورود خودروهای خارجی و رقابتی ســـالم با 

خودروسازان داخلی نمی شد الان خودروهای بی کیفیت داخلی را با رقم های 

نجومی از کارخانه نمی خریدند که در بازار آزاد بفروشند و دلالی حواله خودرو 

وجود نداشت! همین اتفاق هم می تواند مصداق بارز ثروت بادآورده باشد وقتی 

حقوق کارگر به زور به 8 میلیون تومان می رســـد یک دلال خودرو در بدترین 

حالت می تواند در عرض چند ماه 3۰۰ میلیون تومان از مابه التفاوت خودرو 

کارخانه ای و بازار سود کند! کار نکرده و پول بادآورده ای که تنها دلیل اصلی 

این رخداد بی مســـئولیتی و بی تدبیری متولیان است و بس. وقتی انحصار 

وجود داشـــته باشـــد و تقاضا برای کالای انحصاری بالا رود می توان آن کالا 

را با هر قیمتی به هر روشـــی )قرعه کشـــی و تحویل دو سال بعد( هم فروخت 

و ســـوداگری به وجود آورد. فرقی ندارد این کالای انحصاری و مورد نیاز مردم 

خودرو باشد یا برنج و یا... . این رویه باید از پای بست اصلاح شود و وعده این 

دولت که البته باقی دولت ها هم آن را تکرار کرده بودند محقق شده و در نتیجه 

آن، شاهد تک نرخی شدن همه کالاها باشیم. 

  رانت های اطلاعاتی که مسئولان می دانند!

چه کسی در چه کشوری و در کجای این کره خاکی می پذیرد که با خرید یک 

ملک یا زمین در کمتر از یک ســـال، سودی چند برابر سرمایه ای که گذاشته 

ببرد؟ آن هم به دلیل رانت اطلاعاتی که کســـب کرده است؟ رانت اطلاعاتی 

یکی دیگر از مصادیقی اســـت که باعث رسیدن به ثروت بادآورده و بی زحمت 

می شـــود. این رانت می تواند اطلاع از ســـاخت یک اتوبـــان و جاده در کنار 

زمین های بی ارزش باشد یا توقف واردات فلان کالا از تاریخ معین! این رانت 

هم که معمولا دســـت خودی ها و وضع کنندگان آن است و بس! پس معلوم 

اســـت که در این مســـیر باید چطور رفتار کرد. قانون برای مقابله با این موارد 

حتی مواردی بیشتر مانند برگزاری مزایدات و مناقصات ادارات دولتی تدابیر 

سختگیرانه ای از جمله نبودن هیچ یک از برندگان این تجارت ها از میان اقوام 

درجه یک مدیران برنامه دارد اما متاسفانه راه های فرار از قانون هم زیاد است 

و بـــرای مثال وقتی دامادها و عروس های مدیران و مســـئولان جزء خانواده 

درجه یک محسوب نمی شوند می توان ادامه ماجرا را حدس زد!

موارد مذکور در کنار مســـائلی چون اتفاقاتـــی که بانک ها رقم زده و به جای 

کمـــک به تولید داخل اعتبـــارات را صرف خرید زمین و ملک کرده و به نوعی 

به بازار دلال ها رونق داده اند، باعث شده تا درآمدها در تولید مایحتاج کشور 

هزینه نشـــده و تولیدکنندگان هم به این نتیجه برســـند که به دلالی و کسب 

ثروت بادآورده روی بیاورند. همه اینها شـــاید تنها با اجرای ســـفت و سخت 

فرمان هشـــت ماده ای رهبر انقلاب که بیست و دو سال از اعلام آن گذشته و 

اجرایی شـــدن قانون »از کجا آورده ای« قابل حل باشـــد که ظاهرا این رویه به 

مذاق سودجویان و ســـوداگرانی که متاسفانه صاحب قدرت هستند خوش 

نیامده که اجرایی شود، وگرنه مگر می شود که شخص نخست مملکت فرمانی 

را صادر کند و ۲۲ ســـال این فرمان همچنـــان نصفه ونیمه و نیم بند اجرایی 

شود. به عبارتی دیگر کلمه دلال مسکن، دلال خودرو، دلال ارز، دلال سکه 

و طلا یا دلال توزیع محصولات کشاورزی همیشه در اذهان مردم منفی بوده 

و دلالی یکی از موارد افزایش قیمت در همه بازارها و حبابی شـــدن قیمت ها 

به رسمیت شناخته شده است. 

در ابتدای فرمان هشت ماده  ای رهبر انقلاب که در اردیبهشت ماه 138۰ به 

سران قوا درباره مبارزه با مفاسد اقتصادی ابلاغ شد، آمده بود: »حکومتی که 

مفتخر به الگو ساختن نظام علوی است باید در همه حال تکلیف بزرگ خود 

را کم کردن فاصله   طولانی خویش با نظام آرمانی علوی و اسلامی بداند و این 

جهادی از ســـر اخلاص و همّتی سستی ناپذیر می طلبد. جمهوری اسلامی 

که جز خدمت به مردم و افراشـــتن پرچم عدالت اسلامی، هدف و فلسفه ای 

ندارد، نباید در این راه دچار غفلت شـــود؛ رفتار قاطع و منصفانه علوی را باید 

مد نظر داشـــته باشد؛ و به کمک الهی و حمایت مردمی که عدالت و انصاف 

را قدر می دانند تکیه کند.« در ســـومین فرمانی که ایشان صادر کردند نکته 

مهمی نهفته بود و تاکید کردند که »دستی که می خواهد با ناپاکی دربیفتد 

باید خود پاک باشـــد، و کسانی که می خواهند در راه اصلاح عمل کنند باید 

خود برخوردار از صلاح باشند.« شاید راز اجرایی نشدن تمام و کمال این فرمان 

همان است که بسیاری در این مسیر از مبارزه با فساد سود بوده و خود مانعی 

برای اجرایی شدن آن شدند. 

و البته شـــاهکار این فرمان در ماده هفت نهفته است؛ آنجا که رهبری به سه 

قـــوه یادآوری می کنند که  »در امر مبارزه با فســـاد نباید هیچ تبعیضی دیده 

شـــود. هیچ کس و هیچ نهاد و دستگاهی نباید استثنا شود. هیچ شخص یا 

نهادی نمی تواند با عذر انتســـاب به اینجانب یا دیگر مســـئولان کشور، خود 

را از حساب کشـــی معاف بشـــمارد. با فساد در هر جا و هر مسند باید برخورد 

یکسان صورت گیرد.«

یعنی جای هر بهانه ای گرفته می شود و همه باید پاسخگو باشند، اما متاسفانه 

بسیاری با همین بهانه که رهبر انقلاب از قبل تدبیر کرده بودند، هنوز هم اجازه 

ورود بازرسان و حسابرس ها را نمی دهند. همین چند هفته پیش در رسانه ملی 

شاهد یک رخداد عجیب بودیم؛ یکی از مدیران باشگاه های فوتبال پایتخت 

به صراحت اعلام می کرد که بودجه ای که برای کاری گرفته بود را در کار دیگر 

هزینه کرده بود و نمی دانست دقیقا به همین رفتار اختلاس می گویند! و مدام 

گردن کشی می کرد که پول را نمی دهد و کسی هم نباید به او حرف بزند!

۲۲ سال پیش اما رهبری خیلی صریح گفتند که مبارزه با فساد تبلیغاتی نیست 

و در ماده هشـــت بیان کردند: »با این امر مهم و حیاتی نباید به گونه   شعاری 

و تبلیغاتی و تظاهرگونه رفتار شـــود. به جای تبلیغات باید آثار و برکات عمل، 

مشهود گردد. به دست اندرکاران این مهم تاکید کنید که به جای پرداختن به 

ریشه ها و ام الفسادها به سراغ ضعفا و خطاهای کوچک نروند و نقاط اصلی را 

رها نکنند. هرگونه اطلاع رســـانی به افکار عمومی که البته در جای خود لازم 

اســـت، باید به دور از اظهارات نسنجیده و تبلیغات گونه بوده و حفظ آرامش و 

اطمینان افکار عمومی را در نظر داشته باشد.« 

اما متاسفانه بسیاری از دستگاه ها به شوی تبلیغاتی و قاب کردن این فرامین و 

برگزاری همایش و جلسات و سخنرانی بسنده کرده و بیلان کاری سالانه خود 

را این طور پر کردند، وگرنه بعد از گذشت ۲۲ سال نباید اوضاع اینچنین بود. 

البته ما منکر اقدامات صحیح و درســـت صورت گرفته نمی شویم اما انتظارها 

از مســـئولان در نظام اسلامی که رفتاری علوی را باید سرلوحه اقدامات خود 

انجام دهند، بســـیار بالاتر از چیزی اســـت که رخ داده است. حال که رهبر 

انقلاب این اتفاق نامیمون را مجددا یادآوری کردند باید دید آیا عزمی جدی 

برای مبارزه با فســـاد و اجرایی شدن قانون »از کجا آورده ای« وجود دارد و آثار 

و برکات این عزم جزم در زندگی مردم نمایان می شود یا باز هم باید چند دهه 

صبر کرده و همین سخنان را مجددا تکرار کنیم. 

مائده شیرپور
خبرنگار

ترمز بی تدبیری »بادآورده ها« کی کشیده می شود؟


